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 :ملخص الدراسة
في هدفت   تفاعلية  بيئة  صنع  في  الرقمية  العامة  العلاقات  دور  إلى  التعرف  الدراسة 

المؤسسات الحكومية، ومدى استفادة موظفي العلاقات العامة من التطبيقات الرقمية في تحقيق  
الد  هذه  وتعد  العامة،  العلاقات  التي  وظائف  الوصفية   الدراسات  المنهج  س  ا  ارسة من  فيها  تخدم 

الدراسة    ت على عينة شاملة لمجتمع، واشتملللمقارنة بين الوزارات المختلفة  والمنهج المقارن   المسحي
وزارة المالية، وزارة الصحة ، )  :جميع العاملين في العلاقات العامة في كل من  إذ طبقت على  

( 45وزارة الصحة )  كالآتي:  وهي على النحو  موظفا    (88)  ت وزارة التربية والتعليم(، والذي بلغ
في قطاع غزة،     المتواجدين( موظفا  36ووزارة التربية والتعليم )  ، ( موظفين7ووزارة المالية )  ،موظفا
واعتمد الباحث على كل من   كأداة لجمع البيانات من المبحوثين استمارة الاستبانةاستخدمت حيث 

بعض النتائج التي تتفق    لتفسير  ، ونظرية البنائية(نظرية التميزتية ) نظرية التفاعلية،  النظريات الآ
 معها.

 :يأتيليها الدراسة ما إهم النتائج التي توصلت أومن 
ولى لتخصصات العاملين في العلاقات العامة في الوزارات الحكومية في  جاء في المرتبة الأ -1

دارة صحية، تربية، لغة عربية، هندسة حاسوب ( إ) :مثل (خرى )أ  ات تخصصلفئة  قطاع غزة 
 %(. 28.4ن تخصص العلاقات العامة جاء بنسبة ضعيفة بلغت )  أ %(، في حين  42بنسبة )

هم المميزات لصنع بيئة تفاعلية في الوزارات الحكومية محل الدراسة  أ من    أظهرت الدراسة أن   -2
الرقمية كوسيلة اتص   كان التطبيقات  المر استخدام  بنسبة )تبة الأالية في  كانت ،  )%81.8ولى 

 كثر تفاعلية مقارنة بوسائل الاتصال التقليدية.أ
هدف العلاقات العامة الرقمية في الوزارات الحكومية لصنع بيئة تفاعلية    أظهرت الدراسة أن   -3

  92( بنسبة مرتفعة بلغت ) الإلكترونيعلام  يجابية عن الوزارة عبر وسائل الإإ)نشر صورة    كان
الوزارات في تقديم    إنجازات مثل: )توثيق  أهداف )أخرى(  لفقرة  خيرة  وجاءت في المرتبة الأ %(،   

 %(. 1.1( بنسبة ضعيفة جدا بلغت )الخدمات للجمهور 
التي تستخدمها العلاقات العامة   هم الاستراتيجيات الاتصالية الرقميةأ من    ن  أ  وضحت الدراسة  أ -4

 في عملها هي استراتيجية الحوار. 

أ   -5 الدراسة  هيأ  ن  بينت  تفاعلية  بيئة  لصنع  الوزارات  تستخدمها  التي  الرقمية  التطبيقات  :  كثر 
%(، والبريد الإلكتروني بنسبة  94.3%(، و) الفيس بوك( بنسبة )97.7)الواتس أب( بنسبة )

 %( وجاء) تويتر(، في المراتب الأخيرة.  38.6ضعيفة بلغت)



 
 
 

 :تيةالآالتوصيات  إلىوقد خلصت الدراسة 
الوزارات  -1 في  الرقمية  العامة  العلاقات  دوائر  في  متخصصة  كوادر  بتعيين  الاهتمام  ضرورة 

 لمواكبة التطور التكنولوجي الحديث في الاتصال لصنع بيئة تفاعلية مع جماهيرها.   ،الحكومية
العامة الاستمرار في استخدام التطبيقات الرقمية في العملية الاتصالية في دوائر العلاقات   -2

كثر أكونها    ؛وسائل الاتصال الحديثة  روالعمل على تطويرها بشكل مستمر يتلاءم مع تطو 
 تفاعلية من وسائل الاتصال التقليدية في صنع بيئة تفاعلية. 

تقدمها للجمهورإضرورة الاهتمام بتوثيق   -3 وذلك    نجازات الوزارات الحكومية  للخدمات التي 
يجابية  إفاعلية في الوزارات لنشر صورة  قمية في صنع بيئة تهداف العلاقات العامة الر أ لتحقيق  

 مستمرة عنها.
تعمل العلاقات العامة في الوزارات الحكومية على التنوع في استخدام استراتيجيات اتصالية    أن   -4

استراتيجية التفاعلية واستراتيجية المشاركة واستراتيجية المفاجئة واستراتيجية  :  رقمية مختلفة مثل
   الحوار.

 
 الكلمات المفتاحية:

   .المؤسسات الحكومية –بيئة تفاعلية   –صنع  –العلاقات العامة الرقمية   –دور  -
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

 Abstract  

 

 The study has aimed at identifying the role of digital public relations 

in creating an interactive environment in government institutions, and the 

extent to which public relations employees get benefit from digital 

applications in achieving public relations functions. This study is a 

descriptive one in which a survey approach and a comparative method 

have been used. The study has included a comprehensive sample of the 

study community as it has been applied to all public relations employees 

in (Ministry of Finance, Ministry of Health, Ministry of Education), which 

has amounted to (88) employees. A number of employees are as follows: 

Ministry of Health (45), Ministry of Finance (7) and Ministry of Education 

(36) in the Gaza Strip. The questionnaire has been used as a tool for 

collecting data from the respondents. 

The study has come up with the following findings: 

1. The specializations of public relations workers have reached the 

first rank in governmental ministries in Gaza for the category of 

other specializations such as (Health administration – Education – 

Arabic Language – Computer engineering) with a percentage of 

(42%), while public relations specialization has reached a weak 

percentage of (28%). 

2. The study has shown that one of the most important advantages of 

creating an interactive environment in the governmental ministries 

is the use of digital applications as a means of communication in 



the first place with a percentage of (81.8%), which is more 

interactive compared to traditional means of communication. 

3. The study has shown that the goal of digital public relations in 

governmental ministries for creating an interactive environment is 

(publishing positive image of the ministry through electronic 

media) with a high rate of (92%). Other goal paragraph has reached 

the last rank with a very weak rate (1.1%) such as documenting the 

achievements of ministries in providing services for the public. 

4. The study has shown that one of the most important digital 

communication strategies used in public relations is the dialogue 

strategy. 

5. The study has shown that the most digital applications used in 

ministries for creating an interactive environment are: (Whats APP) 

with a percentage of (97.7%), (Facebook) with a percentage of 

(94.3%) and e-mail with a weak percentage of (38.6%), followed by 

(Twitter). 

The study has come to the following recommendations: 

1. The necessity to show interest in appointing specialized cadres in 

digital public relations departments in governmental ministries to 

keep pace with the modern technological development in 

communication for creating an interactive environment with the 

public. 

2. The continuation of using digital applications in the communication 

process in public relations departments and working to develop 

them in line with the development of modern means of 

communication. It is worth mentioning that digital applications are 



more interactive than traditional means of communication in 

creating an interactive environment. 

3. The need to pay attention to document the achievements of 

governmental ministries for providing services to the public in 

order to achieve the objectives of digital public relations in creating 

an interactive environment in ministries to spread a continuous 

positive image 

4. Working on diversifying the use of various digital communication 

strategies such as the interactive strategy, the participation 

strategy, the surprise strategy and the dialogue strategy. 

Key Words Role: 

 Digital Public Relations – Creating - Interactive Environment – 

Governmental Institutions    
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